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testare pentru mașinile autonome 

 Băncile încep să ofere credite cu dobânzi mai mici pentru case ecologice. La cât 
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 Volumul total al lucrărilor de construcții a crescut în prima jumătate a anului, dar 

în cazul celor de infrastructură a scăzut sub nivelul din perioada stării de urgență. 

Creșterea vine doar din sectorul rezidențial 

 Cursa contra cronometru pentru energia nucleară a României a început. Cosmin 

Ghiţă, Nuclearelectrica: În toamnă lansăm primele lucrări pentru reactoarele 3 şi 4. 

Primii 100 de tineri sunt în training la Cernavodă 

 Ion Biriș (HORA): Horeca se roagă de primării de câțiva ani să plătească 62 

milione lei. Primăriile refuză să emită autorizații 
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 Din România în toată lumea: În ultimii patru ani, companiile româneşti au făcut 

cel puţin 15 tranzacţii peste hotare, plătind peste 600 de milioane de euro. 

Afacerile româneşti au preluat firme din Mexic, Germania, Belgia sau Republica 

Moldova 

 Klaus Iohannis: Regiunea Mării Negre a căpătat un rol din ce în ce mai 

semnificativ/ O armată modernă înseamnă o armată cu forțe navale bine instruite 

 România şi peste 60 de state, declaraţie comună legat de situaţia din Afganistan: 

Cetăţenilor afgani şi străini care doresc să plece trebuie să le fie permis să facă asta 

 Comisia Europeană a aprobat preluarea operaţiunilor din Europa Centrală şi de 

Est ale Aegon de către grupul austriac VIG 
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 Coaliția PNL – USR PLUS – UDMR, ședință luni la guvern la ora 17.00 

Liderii celor trei partide din coaliția de guvernare se întâlnesc luni la ora 17.00, la sediul 

guvernului, potrivit unui anunț al USR PLUS. 

Ședința de coaliție vine pe fondul dezvăluirilor despre problemele lui Florin Cîțu în SUA 

– dosarul pentru conducere în stare de ebrietate și o datorie neplătită la o bancă. 

Într-o ședință a conducerii de la finalul săptămânii trecute, liderii USR PLUS și-au 

exprimat nemulțumirea față de modul în care premierul Florin Cîțu își tratează partenerii 

de alianță, fiind discutată atunci inclusiv posibilitatea unei moțiuni de cenzură. Scenariul 

a fost însă abandonat, liderii USR PLUS nedorind să influențeze competiția internă din 

PNL. 

 (Sursa: G4media.ro) 

 

 Ministrul Educației, anunț de ultimă oră - 'Decizia la acest moment 

este: 13 septembrie - şcoală cu prezenţă fizică pentru toţi elevii' 

Ministrul Educației Sorin Cîmpeanu a anunțat duminică, la B1 Tv, că decizia la acest 

moment este „13 septembrie, şcoală cu prezenţă fizică pentru toţi elevii”. 

"Suntem în contact permanent şi cu Ministerul Sănătăţii, şi cu INSP, şi cu Valeriu 

Gheorghiţă coordonatorul campaniei de vaccinare. Avem în vedere o serie de măsuri 

care să facă sigure şcolile din România pentru că este inacceptabilă continuarea pierderii 

din acest sistem forţat de învăţământ online. Deci decizia la acest moment este: 13 

septembrie, şcoală cu prezenţă fizică, pentru toţi elevii", a anunţat, duminică seara, în 

direct la B1TV, ministrul Educaţiei, Sorin Cîmpeanu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 16 august 2021 4 

 

 Stelian Ion spune că îi va cere președintelui Iohannis să țină cont de 

avizul CSM la numirea noului șef al DIICOT 

Ministrul Justiției, Stelian Ion, a declarat, duminică seara, la Digi24, că îi va cere 

președintelui Klaus Iohannis să țină cont de avizul CSM la numirea noului șef al DIICOT. 

„Dacă avizul este negativ, din punctul meu de vedere, ar trebui să se țină cont de acest 

aviz. Eu sper să fie avize favorabile. Dacă va fi un aviz negativ, solicitarea mea către 

domnul președinte va fi aceea de a nu da curs acelei propuneri, voi retrage… Aici am 

avut o discuție și cu un fost ministru al Justiției, avem opinii diferite. Ministrul Justiției 

este titularul acestei nominalizări, acestei propuneri. Câtă vreme ministrul Justiției face 

acea propunere, tot ministrul, din punctul meu de vedere, o poate și retrage. În orice 

caz, poate solicita o respingere. Bineînțeles, atributul final pe aceatsă legislație revine 

președintelui, cum este și normal”, a afirmat Stelian Ion. 

Context 

Ministerul Justiției a lansat procedura pentru selecția noului șef al DIICOT, după ce fosta 

șefă a direcției, Giorgiana Hosu, a demisionat din funcție, anul trecut, urmare a 

condamnării soțului său. 

Procedura de selecție va dura, conform anunțului Ministerului Justiției, până la 

jumătatea lunii septembrie. 

Ministerul a demarat procedura de selecție atât pentru procurorul șef al DIICOT, cât și 

pentru adjunctul acestuia și pentru șeful secției de combatere a infracțiunilor de 

terorism și a criminalității informatice. 

După selecția candidatului pentru procuror șef, ministrul Justiției, Stelian Ion, va cere și 

avizul CSM, care este consultativ. 

Numirea este făcută de către președintele Klaus Iohannis, prin decret. Șeful statului 

poate să țină cont sau nu de avizul CSM. În cazul numirii Giorgianei Hosu, președintele 

Iohannis nu a ținut cont de avizul negativ al CSM. 

În 1 iulie, președintele Klaus Iohannis a semnat decretul pentru eliberarea din funcția de 

procuror, prin pensionare, a Giorgianei Hosu (49 de ani). 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 16 august 2021 5 

 

Fosta șefă a DIICOT a demisionat din funcție în 2020, după condamnarea soțului său. 

Fostul polițist Dan Hosu a fost condamnat în septembrie 2020 la 3 ani de închisoare cu 

suspendare, în primă instanță. Soțul șefei DIICOT a fost găsit vinovat pentru două capete 

de acuzare. El trebuie să plătească și 10.000 de lei cheltuieli judiciare. 

De notat că fostul polițist Dan Hosu a fost achitat pentru corupție (trafic de influență și 

dare de mită), după ce instanța a anulat probele obținute de SRI pe MSN (mandat de 

siguranță națională) ca urmare a unei decizii CCR, dar a fost condamnat pentru instigare 

la acces ilegal la un sistem informatic și instigare la folosirea, în orice mod, direct sau 

indirect, de informații ce nu sunt destinate publicității. 

Georgiana Hosu a jucat un rol major și în tergiversarea dosarului 10 August. După ce a 

aprobat în primă fază clasarea dosarului de către procurorul Doru Stoica, ea a cerut 

redeschiderea dosarului la instanța greșită. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 Raportul OLAF pe 2020: Cazurile Tomata și Palinca din România, cu 

prejudicii de aproape 26 de milioane de euro 

Falşi fermieri din Sicilia au fraudat fonduri europene de 850.000 de euro prin programul 

Tomata din România, se arată în raportul OLAF pe anul trecut. 

E vorba de 5 firme din Mehedinţi ale unor cetăţeni italieni care pretindeau că dezvoltă 

culturi de roşii şi au beneficiat de fonduri europene. 

”Nici măcar un cent din acești bani nu a fost cheltuit în România. Imediat ce Agenția 

Română de Plăți în Agricultură a virat subvențiile în conturile bancare ale celor cinci 

companii, banii au fost transferați în conturi bancare din Italia, unde au fost retrași rapid 

de la bancomate sau de la ghișeu în bănci și folosiți pentru finanțarea altor activități 

infracționale”, se arată în raportul OLAF. 

Cazul a intrat și în atenția DNA și a autorităților judiciare din Italia care ar fi reușit să 

pună sub sechestru conturi bancare de 215.000 de euro. Dosarul a fost închis de OLAF în 

octombrie anul trecut cu propunere de recuperare a prejudiciului de 850.000 de euro. 

https://op.europa.eu/en/publication-detail/-/publication/68b53943-ead6-11eb-93a8-01aa75ed71a1/language-en/format-PDF/source-222915488


CNSLR Fratia |  Revista Presei 16 august 2021 6 

 

OLAF notează în raport că acest caz a fost dezvăluit pentru prima dată de o publicație 

online din România. 

În cazul Palinca, reprezentanții OLAF vorbesc despre o fraudă cu fonduri europene de 25 

de milioane de euro pentru reabilitarea unor proiecte de infrastructură în România. 

E vorba de cazul Mihaelei Szechely, consiliera fostului ministru PNL al 

Transporturilor, Ovidiu Silaghi. Ea a fost trimisă în judecată de DNA în iulie 2020, alături 

de soţul ei, Roberto Pasquale Favino, asociat şi administrator în fapt la firma Team Delta 

Proiect, alături de Alexandra Mocanu, administrator de drept la aceiaşi firmă, şi un alt 

italian, Mario la Sala, prieten cu fostul ministru Ovidiu Silaghi şi consilier al 

europarlamentarului italian Giovanni La Via, membru în partidul lui Silvio Berlusconi. 

Szechely este acuzată că, în 2012, pe când era consiliera ministrului Transporturilor 

Ovidiu Silaghi, ar fi primit comisioane de 2 milioane de euro cu scopul de a debloca 

plăţile de 15 milioane de euro pentru Astaldi România, companie care reabilitase 

magistrala 800 de cale ferată Bucureşti – Constanţa. Banii s-ar fi plătit de către compania 

Astaldi către firma Team Delta Proiect a soţului consilierei lui Silaghi. 

Ancheta DNA a început ca urmare a constituirii unei echipe comune de investigaţie 

româno-belgiană (JIT) și a fost realizată cu sprijinul OLAF și al EUROJUST. 

Personajul principal în dosarul autorităţilor belgiene era consultantul italian Mario La 

Sala, care alături de alți italieni este acuzat că ar fi controlat firme fantomă în Belgia prin 

care se colectau ”bani negri” de la mai multe companii de construcții din România. 

Autoritățile belgiene investighează și finanțarea USL din ”banii negri” ajunşi în Belgia 

DNA arată în rechizitoriul Mihaelei Szechely că ancheta comună cu autorităţile belgiene 

a stabilit că, în perioada imediat următoare încasării sumelor de la societatea Team Delta 

Proiect SRL, o firma din Belgia a efectuat către societăți din România plăți reprezentând 

contravaloarea unor servicii de publicitate pentru campania electorală ocazionată de 

alegerile parlamentare din 2012, beneficiar al acestor servicii fiind alianța politică 

Uniunea Social-Liberală (USL). 

 

 

https://www.vice.com/ro/article/evyg8z/cartelul-sicilian-al-rosiilor-de-mehedinti
https://www.vice.com/ro/article/evyg8z/cartelul-sicilian-al-rosiilor-de-mehedinti
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OLAF a închis ancheta în noiembrie 2020, cu recomandări de investigație penală către 

autoritățile judiciare din Spania, Belgia și România și cu recomandări de recuperare a 

prejudiciului de 25 de milioane de euro către Direcția Generală de Politică Regională a 

Comisiei Europene (DG-REGIO). 

Raportul OLAF notează că autoritățile judiciare belgiene au indisponibilizat aproape 2,8 

milioane de euro în conturi bancare din Italia și Belgia ale suspecților. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 România s-a împrumutat puțin mai scump în iulie de pe piețele 

externe. De unde au provenit investitorii 

România a împrumutat, prin Ministerul Finanțelor, în iulie, 3,5 miliarde euro, de pe 

piețele externe. Dacă ne uităm la emisiunea pe 20 de ani, comparativ cu cea din aprilie, 

statul s-a împrumutat mai scump. Dacă atunci a fost o dobândă de 2,75%, în iulie s-a 

ridicat la 2,875%/an. 

 

Conform informațiilor transmise pentru HotNews.ro de Ministerul Finanțelor, subscrierea 

s-a ridicat la 8,5 miliarde euro, prin participarea unui număr de peste 365 de investitori. 

 

Emisiunea a fost realizată în două tranșe, din care 2 miliarde euro cu maturitatea de 9 

ani, cu un randament de 1,756% și o rată de dobândă de 1,750% pe an și 1,5 miliarde 

euro cu maturitatea de 20 ani, cu un randament de 2,992% și o rata de dobândă de 

2,875% pe an. 

Din punct de vedere al tipurilor de investitori, spune Ministerul, pentru ambele tranșe se 

distinge preponderența investitorilor de tipul “real money”, respectiv fonduri de active 

administrate privat care au o pondere în cadrul maturităților de 9 și 12 de ani de 73% și 

respectiv 84%. 

 

Totodată băncile comerciale și private au o alocare de 13% și 4%, fondurile speculative 

și brokerii au beneficiat de o alocare de 6% și 7%, fondurile de pensii și companiile de 

asigurări au o distribuție de 2% și 2%, iar alte categorii de investitori printre care și 

instituții oficiale dețin 6% și respectiv 3%. 
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De unde au provenit investitorii 

 

În ceea ce privește distribuția geografică a investitorilor, pentru maturitatea de 9 ani, 

aceasta a fost următoarea: 

 

Marea Britanie și Irlanda 46%, 

Germania și Austria 12%, 

CEE (excluzând România) 8%, 

țările nordice 7%, 

SUA 6%, 

România 5%, 

Franța 5%, 

Europa de Sud 3%, 

Benelux 3%, 

Elveția 3%, 

2% restul statelor. 

Pentru maturitatea de 20 ani, distribuția geografică a investitorilor a fost următoarea: 

Marea Britanie și Irlanda 65%, 

Germania și Austria 10%, 

SUA 6%, 

CEE (excluzând România) 3%, 

țările nordice 3%, 

Franța 3%, 

Benelux 3%, 

Elveția 3%, 

România 2%, 

Europa de Sud 1%, 

restul statelor 1%. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Activele fondurilor de pensii facultative au trecut de 3,2 miliarde de 

lei, la 30 iunie 2021 

Fondurile de pensii facultative aveau active în valoare de peste 3,24 miliarde de lei, la 30 

iunie 2021, în creştere cu 24,2% comparativ cu nivelul înregistrat în aceeaşi perioadă a 

anului trecut, conform datelor Autorităţii de Supraveghere Financiară (ASF). 

 

Titlurile de stat deţineau cea mai mare pondere în cadrul activelor, de 1,96 miliarde de 

lei, respectiv 60,59%. Pe locul doi se aflau acţiunile, cu 889,395 milioane de lei (27,44%). 

Depozitele bancare se situau pe locul trei din acest punct de vedere, cu 108,195 

milioane de lei, respectiv 3,34% din totalul activelor. 

 

Potrivit datelor ASF, valoarea activului total al fondurilor de pensii de la Pilonul III era de 

3,240 miliarde de lei, în iunie 2021, iar valoarea activului net era de 3,235 miliarde de lei. 

 

Fondurile de pensii facultative aveau 546.022 de participanţi în iunie 2021. 

 

Pe Pilonul III sunt active următoarele fonduri de pensii: Aegon Esential, Azt Moderato, 

Azt Vivace, BCR Plus, BRD Medio, NN Activ, NN Optim, Pensia Mea, Raiffeisen 

Acumulare şi Stabil. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Guvernul vrea să atragă investiția viitorului în România: țara noastră, 

punct de testare pentru mașinile autonome 

România vrea să se transforme într-o piaţă de testare pentru maşinile autonome. Țara 

este o piaţă unde cel puţin trei producători lucrează la concepte ale maşinii autonome, a 

anunțat un reprezentant al Guvernului la ZF Live. 

România are toate şansele să se transforme într-o piaţă de testare pentru maşinile 

autonome. 

Interes pentru un astfel de proiect există atât din partea Guvernulului cât şi din partea 

investitorilor, fapt ce ar putea atrage investiţii şi ar putea determina apariţia unor centre 

de testare specializate, informează Mediafax. 
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„România este o piaţă unde cel puţin 3 producători din domeniul auto-motive lucrează 

cu echipe româneşti la concepte ale maşinii autonome. Personal am fost la Cluj, cu 

ocazia unei conferinţe în oraş şi am vizitat centrul de cercetare de la Bosch şi acolo am 

văzut că românii noştri lucrează la maşini autonome. Cealălalte firme sunt Continental şi 

Porsche la Timişoara. Sunt toţi stake-holderii care au responsabilităţi sau interese în 

acest subiect şi este un mesaj foarte important, pentru investitori înseamnă că ei pot să 

vină, să se extindă, să crească investiţiile în România şi să dezvolte aici centre de testare”, 

a declarat Iulian Popescu, consilier de stat la cancelaria prim-ministrului, la ZF Live. 

Reprezentantul Guvernului mai spune că România vrea să fie cu un pas înaintea altor 

țări, mai ales că domeniul nu a fost reglementat de autoritățile europene. 

„Asta pe de o parte, pe de altă parte este un mesaj puternic de comunicare şi anume că 

noi suntem foarte prietenoşi cu digitalizarea şi nu mai suntem followeri, nu aşteptăm ca 

la Comisia Europeană să se reglementeze tot şi apoi să venim şi noi împinşi de la spate”, 

a precizat Iulian Popescu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Băncile încep să ofere credite cu dobânzi mai mici pentru case 

ecologice. La cât ajunge prețul unei astfel de locuințe „verzi” 

DIN ARTICOL 

În ce condiții se acordă creditul pentru locuințe ecoOrașul verde de lângă București 

Casele prietenoase cu mediul sunt tot mai căutate, așa că tot mai multe bănci 

lansează credite speciale, cu dobânzi mai mici, pentru achiziția de locuințe cu un 

consum redus de energie, dar și cu prețuri mai piperate. Cinci bănci au în ofertă 

astfel de ipoteci verzi, iar o alta dă credite și pentru achiziția de mașini electrice 

sau hibride. Interesul românilor pentru locuințele eco-friendly alimentează și 

apetitul dezvoltatorilor imobiliari. 

Pompe de căldură, panouri radiante care transformă tavanul într-un calorifer și sisteme 

performante de aerisire sunt doar câteva dintre dotările unei case din Otopeni (vezi 

video aici), care are un un consum de energie cu 90% mai mic față de una obișnuită. 

Este una puținele case verzi care există în acest moment pe piață. 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/bancile-incep-sa-ofere-credite-cu-dobanzi-mai-mici-pentru-case-ecologice-la-cat-ajunge-pretul-unei-astfel-de-locuinte-verzi-1633857#highlight-1633857-1
https://www.digi24.ro/stiri/economie/bancile-incep-sa-ofere-credite-cu-dobanzi-mai-mici-pentru-case-ecologice-la-cat-ajunge-pretul-unei-astfel-de-locuinte-verzi-1633857#highlight-1633857-1
https://www.digi24.ro/video/credite-speciale-pentru-case-verzi-1633861
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Pentru românii care își doresc achiziționarea unei astfel de locuințe prietenoase cu 

mediul, băncile au lansat credite speciale. 

În ce condiții se acordă creditul pentru locuințe eco 

„Avansul pentru un credit verde în lei este la fel ca un credit ipotecar standard, adică 

minim 15 la sută, însă diferența este la costuri, sunt costuri mai mici cu un punct 

procentual - 1,5, chiar două puncte procentuale. Aceste credite au dobânzi mai mici în 

general și nu au, de exemplu, comisioane de analiză sau evaluare imobiliară”, explică 

Irina Chițu, broker de credite. 

Cinci instituții financiare oferă astfel de credite, ale căror dobânzi variază între 3,9 și 4,9 

la sută. 

„În momentul de față avem peste 50 de cereri pe flux, unele fiind în stadii destul de 

avansate. Interesați de achiziționarea unei case și în special interesați de achiziționarea 

unei case verzi sunt tinerii. Vor să își construiască o familie și un cămin, vârsta fiind în 

general între 30-35 de ani”, spune Vlad Huțuleac - director în cadrul unei bănci 

comerciale. 

Cine își dorește un astfel de credit trebuie să demonstreze băncilor că locuința este 

certificată de Consiliul Român pentru Clădirile Verzi sau că se încadrează într-o 

clasă energetică superioară. 

„Discutăm de peste 10 mii de locuințe la nivel național, care se află în special în marile 

orașe sau în suburbiile acestora - discutăm de București, Cluj, Iași și Timișoara, urmează 

să apară și alte orașe”, spune Andrei Botis, președintele RoGBC. 

Orașul verde de lângă București 

Cum interesul românilor pentru cumpărarea unor astfel de case verzi este în creștere, 

dezvoltatorii ridică tot mai multe. În zona Tunari din nordul Capitalei, în urma unei 

investiţii de 117 milioane de euro, un dezvoltator grec va construi pe 31 de hectare un 

mic oraș verde cu 500 de vile şi 200 de apartamente. Prețurile pornesc de la 170 de 

mii de euro. 

„Am vândut deja mai mult de 250 și începem să construim în toamnă, deci este o cerere 

mare din partea pieței. Noi construim doar pe 15% din teren, pe restul de 85% din teren, 
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nu se poate construi. Sunt străzi, trotuare, parcuri”, precizează Alex Skouras, dezvoltator 

imobiliar. 

Băncile au lansat recent și credite de nevoi personale pentru achiziţia de maşini electrice 

şi hibride. Şi în acest caz vorbim despre dobânzi mici. 

„Valoarea maximă este 125.000 de lei, dar nu poate depăși valoarea mașinii înscrisă pe 

proformă sau factura emisă de dealerul auto”, spune Iulia Rusu, reprezentanta unei 

bănci comerciale. 

Astfel de credite care fac mai accesibile românilor mașinile mai puțin poluante o să tot 

apară în condițiile în care Uniunea Europeană își dorește ca din 2035 în spațiul 

comunitar să nu se mai comercializeze autoturisme pe benzină sau motorină. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Volumul total al lucrărilor de construcții a crescut în prima jumătate 

a anului, dar în cazul celor de infrastructură a scăzut sub nivelul din 

perioada stării de urgență. Creșterea vine doar din sectorul rezidențial. 

 

 

https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/auto/industria-auto-la-moment-de-rascruce-de-cand-nu-se-vor-mai-putea-vinde-masini-noi-pe-combustie-1632735
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Potrivit Institutului Național de Statistică: 

 În luna iunie 2021, volumul lucrărilor de construcţii a crescut faţă de luna 

precedentă cu +11,4%, iar faţă de iunie 2020 cu +10% (serii brute); 

 În primele șase luni din 2021, volumul lucrărilor de construcţii a crescut faţă de 

perioada 1.I-30.VI.2020 cu +6,1% (serie brută); 

 Pe obiect de construcţii, în primele șase luni a fost înregistrată o creştere de 

+27% pe șantierele de clădiri rezidenţiale, în timp ce volumul lucrărilor în cazul 

clădirilor nerezidenţiale a scăzut cu -0,4%, iar cel al construcţiilor inginereşti (de 

infrastructură) a scăzut cu -0,1%. 

 Pe elemente de structură, lucrările de construcţii noi au crescut cu +14%. Scăderi 

s-au înregistrat la lucrările de reparaţii capitale (-10,6%) şi la lucrările de 

întreţinere şi reparaţii curente (-7,6%). 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Cursa contra cronometru pentru energia nucleară a României a 

început. Cosmin Ghiţă, Nuclearelectrica: În toamnă lansăm primele 

lucrări pentru reactoarele 3 şi 4. Primii 100 de tineri sunt în training la 

Cernavodă 

Cosmin Ghiţă, directorul general al Nuclearelectrica: Construcţia efectivă durează 72-78 

de luni, asta în caz fericit, iar pentru a ajunge la mobilizarea de şantier trebuie să facem 

o serie de lucrări preproiect, de inginerie, planificare. 

Mobilizarea de şantier pentru realizarea unităţilor 3 şi 4 de la Cernavodă, care vor dubla 

capacitatea nucleară a României, va avea loc în 2024 ♦ Startul licitaţiilor şi al primelor 

lucrări pentru megainvestiţia care va genera 9.000 de locuri de muncă se dă în toamna 

acestui an. 

„Conform graficului pe care noi ni l-am planificat intern, vrem să punem în funcţiune 

reactorul 3 chiar la începutul decadei următoare. Din păcate, acest lucru nu ne dă foarte 

mult timp“, a spus Cosmin Ghiţă, directorul general al Nuclearelectrica, în cadrul emi-

siunii de business ZF Live. 
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Nuclearelectrica (SNN) acoperă prin cele două reactoare funcţionale de la Cernavodă 

circa 20% din producţia de energie a României. Compania care operează centrala 

nucleară de la Cernavodă a încheiat S1/2021 cu un profit net de 385,3 mil. lei, în creştere 

cu 12,3% faţă de S1/2020, în timp ce veniturile din exploatare s-au majorat cu 16,9%, la 

1,38 mld. lei. 

„Construcţia efectivă durează 72-78 de luni, asta în caz fericit, iar pentru a ajunge la 

mobilizarea de şantier trebuie să facem o serie de lucrări preproiect, de inginerie, plani-

ficare. Vrem să avem cât mai multă inginerie. Asta ne oferă foarte puţin timp pentru 

finalizarea acestei faze. În 2024 va fi luată decizia finală şi se va da startul mobilizării de 

şantier.“ 

Pentru dezvoltarea celor două reactoare, dar şi pentru retehnologizarea Unităţii 1 şi 

pentru analiza unor alte oportunităţi de investiţii, la finalul anului trecut România a 

semnat cu SUA un acord pe o perioadă de 30 de ani, suma care ar urma să fie investită 

în baza acestuia fiind de 8 miliarde de dolari. În iunie, acordul a trecut de parlament. 

„În acest moment, memorandumul este un acord politic. Niciun proiect nuclear nu se 

face fără stat. Niciun finanţator nu vine fără garanţia statului. Semnalul dat este unul clar 

de implicare şi avem toate condiţiile ca să putem dezvolta acest proiect. Vine partea in-

tensă. EnergoNuclear (compania de proiect pentru unităţile 3 şi 4) a fost recapitalizată, 

căutăm un sediu. În următoarele două-trei săptămâni vor ieşi primele licitaţii, pentru 

studiile iniţiale. Chiar în toamna aceasta vom demara primele lucrări, mai mici, dar vor 

creşte exponenţial.“ 

În paralel, finanţarea proiectului trebuie securizată prin clarificarea mecanismului de 

sprijin prin contracte de diferenţă, prin care preţul de producţie pentru energia celor 

două unităţi noi va fi stabilit. Altfel, banii nu vin. 

Mai departe, identificarea forţei de muncă, în condiţiile în care noul proiect va genera 

9.000 de joburi, este o provocare majoră. 

„Sunt 9.000 de locuri de muncă directe şi 19.000 în industrie. Oamenii sunt cea mai mare 

preocupare şi cea mai mare provocare a industriei nucleare. Toată industria se confruntă 

cu această problemă din cauza lipsei de proiecte la nivel global. Am început un proiect 

masiv de recrutare. Primii 100 de tineri şi-au început cursurile.“ 

(Sursa: zf.ro) 
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 Ion Biriș (HORA): Horeca se roagă de primării de câțiva ani să 

plătească 62 milione lei. Primăriile refuză să emită autorizații 

Horeca plătește o autorizație de funcționare la primării. “După Colectiv și situația 

legislativă, primăriile nu au mai eliberat acele autorizații de funcționare ca să nu fie în 

situația de a da cu subsemnatul”, a spus Ion Biriș, președinte HORA (Organizaţia 

Patronala a Hotelurilor şi Restaurantelor din România), în cadrul unei dezbateri cu privire 

la zero taxe pe salariul minim organizată de HotNews.ro. 

“Pentru anii 2019 – 2021 a luat datele cu privire la câte business-uri sunt în industria 

Horeca. Am luat și datele de la primării cu privire la câte autorizații de funcționare au 

fost emise. În intervalul 2019 – 2021 s-au încasat 15 milioane de lei de către primării pe 

aceste taxe de funcționare. Ar fi trebuit să se încaseze 77 milioane lei”, a spus el. 

 

Deci, spune el, „autoritățile locale au pierdut, fără să le deranjeze prea tare, 62 milioane 

lei”. 

 

• Industria Horeca se roagă de ani de zile să plătească către autoritățile locale. Primăriile 

refuză să emită acele autorizații. 

Autorizația este necesară acum pentru compensația de 20% 

 

“Să mai zic că pentru măsura asta (compensația de 20% din diferenţa dintre cifrele de 

afaceri din 2019 şi din 2020 n.r.) trebuie să fie prezentată autorizația de funcționare. 

Toate dosarele zac la primării, care refuză eliberarea autorizației de funcționare”, a 

explicat Biriș. 

 

• Nu noi suntem cei care păgubim bugetul statului, ci cei care îl reprezintă. Sunt 62 

milioane de lei pe care vrem să-i plătim pentru acești 3 ani, iar primăriile nu au vrut să-i 

încaseze pentru că nu au vrut să ne elibereze autorizațiile de funcționare. 

 

“Cunosc foarte multe cazuri de business-uri care nu au putut aplica pentru cei 20% 

pentru că nu aveau autorizația de funcționare emisă de primărie, cu toate că dosarul era 

complet”, a explicat președintele HORA. 

(Sursa: hotnews.ro) 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24944833-biris-hora-una-dintre-conditiile-pentru-apela-ajutorul-stat-era-prezentarea-autorizatiei-functionare-din-2019-2020-foarte-multe-companii-fost-imposibilitatea-prezenta-din-cauza-birocratiei.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24975746-zero-taxe-salariul-minim-tanase-stamule-cercetare-demarata-ministerul-economiei-nasui-amageste-horeca-utopie-ruxandra-tarlescu-alte-solutii-ion-biris-niciodata-facilitate-permanenta.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24938389-luni-este-ultima-pentru-inscrierea-firmelor-din-horeca-pentru-compensasia-20-din-diferenta-dintre-cifrele-afaceri-din-2019-din-2020.htm
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 Din România în toată lumea: În ultimii patru ani, companiile 

româneşti au făcut cel puţin 15 tranzacţii peste hotare, plătind peste 

600 de milioane de euro. Afacerile româneşti au preluat firme din 

Mexic, Germania, Belgia sau Republica Moldova 

Companiile româneşti au făcut cel puţin 15 tranzacţii peste hotare în ultimii patru ani şi 

au preluat firme din Mexic, Germania, Belgia sau Republica Moldova. Pentru aceste deal-

uri, firmele locale au scos din buzunare peste 600 mil. euro, conform estimărilor făcute 

de ZF pe baza datelor existente. 

„Poate cel mai îmbucurător fapt este că avem firme din România care continuă să iasă în 

afară. Au fost destul de timide până acum“, spunea recent Florin Vasilică, strategy and 

transactions leader EY România, EY CESA capital & debt advisory leader. 

În iulie, operatorul de pariuri Superbet a cumpărat cu 350-400 mil. euro un jucător din 

top 3 de pe piaţa de profil din Belgia. Aceasta este, conform datelor ZF, cea mai mare 

tranzacţie făcută de o companie românească peste hotare. 

Nu există multe companii româneşti cu apetit pentru tranzacţii în alte state, cele mai 

multe afaceri locale preferând să îşi concentreze businessul acasă şi să se dezvolte prin 

forţe proprii mai degrabă decât prin achiziţii. 

Totuşi, în ultimii ani, au început să apară şi companii autohtone, antreprenoriale, dar nu 

numai, care să facă şi achiziţii, după ce mulţi ani strănii au fost cei care au venit să 

cumpere firmele locale. Mai mult, apar şi semne timide cum că afacerile dezvoltate în 

România îşi fac curaj să părăsească „portul“ principal şi astfel încep să cumpere companii 

de peste hotare. Astfel de exemple sunt încă puţine, dar ele pot marca un început şi o 

tendinţă viitoare. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Klaus Iohannis: Regiunea Mării Negre a căpătat un rol din ce în ce 

mai semnificativ/ O armată modernă înseamnă o armată cu forțe 

navale bine instruite 

Președintele Klaus Iohannis a transmis, duminică, în Portul Militar Constanța, mesaje de 

felicitări pentru marinarii militari și civili ai României și de recunoștință pentru cei care nu 

mai sunt în viață. 

De Ziua Marinei, Iohannis a vorbit despre rolul semnificativ pe care l-au căpătat Marea 

Neagră și România în privința securității regionale și a subliniat că ”o armată modernă 

înseamnă o armată cu forțe navale bine instruite”. 

Președintele a mai transmis un mesaj referitor la pandemia COVID-19, îndemnând 

populația la vaccinare. 

Principalele declarații: 

 Mă bucur să particip și în acest an la ceremoniile prilejuite de Ziua Marinei. Îi salut 

cu căldură pe toți marinarii, militari sau civili, care cu devotament și curaj poartă 

sau au purtat drapelul tricolor pe mările și oceanele lumii. Sunt impresionante 

sacrificiile pe care le faceți, departe de casă și de cei dragi. 

 Ieșiți mereu învingători și vă faceți datoria față de cetățenii noștri. Sprijinul, 

devotamentul, profesionalismul sunt principalele calități ale marinarilor noștri. La 

mulți ani tuturor și un gând de recunoștință celor care nu mai sunt printre noi. 

 Din păcate, din cauza pandemiei care un s-a încheiat nici în acest an nu putem 

avea parte de festivități. Cu cât va crește mai rapid numărul persoanelor 

imunizate, cu atât vom trece mai repede pe această pandemie. 

 Regiunea Mării Negre a căpătat un rol din ce în ce mai semnificativ. Am acționat 

cu hotărâre, politic, diplomatic și economic pentru recunoașterea zonei Mării 

Negre de interes major. Am reușit astfel consolidarea securității regionale. 

Relevanța strategică a zonei Mării Negre este astăzi o certidudine. O dovedesc și 

proiectele regionale, cum ar fi B9 sau Inițiativa celor Trei Mări și evoluează cu 

succes. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 16 august 2021 18 

 

 Sunt însă în continuare provocări de securitate, militare și nemilitare, motiv 

pentru care se impune angajament sporit. Ne-am asumat această sarcină 

împreună cu ceilalți aliați NATO. 

 O armată modernă înseamnă o armată cu forțe navale bine instruite, dotate cu 

tehnică de ultimă generație și capabile să răspundă cu succes oricăror provocări. 

S-au făcut progrese importante în ultimii ani și mă refer la programul 

retehnologizării de coastă. 

 Marinarii noștri militari pe care îi sărbătorim azi, alături de marinarii civili, 

veghează la securitatea noastră și alături de partenerii NATO. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 România şi peste 60 de state, declaraţie comună legat de situaţia din 

Afganistan: Cetăţenilor afgani şi străini care doresc să plece trebuie să 

le fie permis să facă asta 

România şi mai mult de 60 de state au emis o declaraţie comună legat de situaţia din 

Afganistan, prin care cer ca cetăţenilor afgani şi străini ce doresc să plece din ţară să le 

fie permis să facă acest lucru şi prin care fac apel la cei care se află acum la conducere să 

protejeze vieţile oamenilor şi să restabilească ordinea civilă, scrie news.ro. 

 

Textul a fost semnat de Australia, Austria, Bahamas, Belgia, Burkina Faso, Canada, Chile, 

Columbia, Costa Rica, Coasta de Fildeş, Cehia, Denemarca, Republica Dominicană, El 

Salvador, Estonia, Înaltul Reprezentant al Uniunii Europene pentru afaceri externe şi 

politica de securitate, Mirconesia, Fiji, Finlanda, Franţa, Georgia, Germania, Ghana, 

Grecia, Guatemala, Guyana, Haiti, Honduras, Islanda, Irlanda, Italia, Japonia, Letonia, 

Liberia, Lichtenstein, Lituania, Luxembourg, Malta , Insulele Marshall, Mauritania, Nauru, 

Olanda, Noua Zeelandă, Nigeria, Norvegia, Palau, Panama, Paraguay, Polonia, 

Portugalia, Qatar, Coreea de Sud, Cipru, România, SUA, Sierra Leone, Slovacia, Slovenia, 

Spania, Surinam, Suedia, Togo, Tonga, Uganda, Regatul Unit al Marii Britanii, Ucraina şi 

Yemen. 
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„Având în vedere situaţia securităţii care se deteriorează, sprijinim, facem eforturi pentru 

a securiza şi apelăm la toate părţile să respecte şi să înlesnească plecarea în siguranţă şi 

organizată a cetăţenilor străini şi a afaganilor care doresc să părăsească ţara. Cei care se 

află în poziţii de putere şi autoritate în Afganistan poartă responsabilitatea - şi 

răspunderea - pentru protejarea vieţii oamenilor şi a proprietăţii şi pentru imediata 

restabilire a securităţii şi ordinii civile”. 

 

În declaraţia comună mai este precizat: „Cetăţenilor afgani şi străini care doresc să plece 

trebuie să le fie permis să facă asta; drumurile, aeroporturile şi punctele de trecere a 

frontierei trebuie să rămână deschise şi calmul trebuie menţinut. Poporul afgan merită 

să trăiască în siguranţă şi cu demnitate. Noi, în comunitatea internaţională, suntem gata 

să îi ajutăm”. 

 

Talibanii au intrat duminică în capitala Kabul şi au preluat controlul Palatului 

Prezidenţial, după ce în ultimele săptămâni au cucerit, pe rând, principalele oraşe ale 

Afganistanului, în urma retragerii trupelor americane şi NATO. 

 

Preşedintele ţării, Ashraf Ghani, a anunţat că a părăsit ţara pentru a evita vărsarea de 

sânge. 

 

Membrii Consiliului de Securitate al ONU se vor reuni în sesiune de urgenţă, luni, la ora 

României 17:00, secretarul general al ONU, Antonio Guterres, urmând să prezinte 

situaţia de la Kabul. 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comisia Europeană a aprobat preluarea operaţiunilor din Europa 

Centrală şi de Est ale Aegon de către grupul austriac VIG 

Comisia Europeană a anunţat vineri că a aprobat preluarea operaţiunilor din Europa 

Centrală şi de Est (CEE), inclusiv de pe piaţa din România, ale grupului olandez de 

asigurări Aegon NV de către grupul austriac Vienna Insurance, informează un comunicat 

de presă al Executivului comunitar. 
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Tranzacţia vizează companiile AEGON Hungary Holding B.V., AEGON Hungary Holding II 

B.V., AEGON Poland/Romania Holding B.V. şi AEGON Turkey Holding B.V, potrivit 

agerpres.ro. 

La finele anului trecut, Aegon a anunţat vânzarea operaţiunilor sale din Europa Centrală 

şi de Est (CEE) grupului austriac Vienna Insurance, pentru 830 milioane de euro (993 

milioane de dolari). Tranzacţia prin care Aegon vinde produsele de asigurări, de pensii şi 

afacerile din domeniul gestionării de active deţinute de Aegon în România, Ungaria, 

Polonia şi Turcia ar urma să se finalizeze în semestrul doi din 2021. 

Potrivit Executivului comunitar, această tranzacţie va produce mai multe suprapuneri 

orizontale între activităţile celor două companii în sectoarele asigurărilor de viaţă şi non-

viaţă din Ungaria şi Polonia precum şi în sectorul asigurărilor de viaţă din România. 

Cu toate acestea, Comisia Europeană a ajuns la concluzia că această tranzacţie nu ridică 

motive de îngrijorare în ceea ce priveşte competiţia, pe toate pieţele vizate, deoarece: 

cotele de piaţă ale părţilor sunt limitate sau moderate şi există mai mulţi jucători 

importanţi care sunt activi şi vor continua să fie activi, astfel încât vor fi în poziţia de a 

contracara orice posibile încercări de majorare a preţurile de către entitatea rezultată în 

urma fuziunii. 

Pe piaţa românească, grupul austriac Vienna Insurance Group (VIG) deţine companiile 

BCR Asigurări de Viaţă, Omniasig şi Asirom. În primul trimestru al acestui an, companiile 

de asigurări deţinute în România de grupul austriac Vienna Insurance Group (VIG) au 

înregistrat un volum total de prime brute subscrise de 146,2 milioane de euro, în 

creştere cu 16,1% faţă de aceeaşi perioadă a anului trecut. În acelaşi timp, grupul a 

obţinut pe piaţa românească un profit înainte de impozitare de 4,6 milioane de euro, 

dublu faţă de cel raportat în aceeaşi perioadă a anului trecut, de 2,1 milioane euro. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 


